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”Det talte ord gælder” 

Den 13. marts 2025 

Spørgsmål 

Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og 

fiskeri) den 24. marts 2025 samt eventuelle sager, 

hvortil der søges mandat i Europaudvalget.  

Svar 

Jeg vil forelægge dagsordenen for rådsmødet om 

landbrug og fiskeri den 24. marts 2025 i Bruxelles. 

Der er i alt fire punkter, hvoraf to forelægges til 

forhandlingsoplæg, og to til orientering.  

 

Punkt 1 handler om Kommissionens vision for 

landbrug og fødevarer. Visionen er en optakt til 

reformen af den fælles landbrugspolitik.  

 

Meddelelsen indeholder idéer til en lang række 

initiativer fra Kommissionens side, herunder i 

forhold til selve landbrugspolitikken. 

Offentligt
MOF Alm.del - Bilag 330
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I dansk optik er der behov for et langsigtet 

perspektiv, og der kunne derfor have været et større 

fokus på at styrke den grønne omstilling og sektorens 

bidrag til EU’s klimaindsats.  

 

En øget målretning af landbrugsstøtten bør fokusere 

på grønne indsatser i landbruget på tværs af EU. Dog 

lader Kommissionen til at have mere fokus på støtte 

til bestemte typer af landbrug og regioner, for 

eksempel landbrug i bjergområder. 

 

Kommissionen forventer desuden at fremlægge en 

bioøkonomistrategi i slutningen af året, ligesom der i 

år også vil komme en strategi for generationsskifte. 

Det er positivt. 

 

Der er også fokus på international handel med 

fødevarer, hvor EU’s stigende handelsoverskud viser 

sektorens centrale betydning.  
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Vi vil lægge stor vægt på, at internationale 

handelsregler respekteres.  

 

I forhold til import fremhæves, at der er der visse 

sårbarheder. Det gælder eksempelvis i forhold til 

gødning og proteiner, herunder soja.  

 

Kommissionen vil derfor fremlægge en plan om 

proteinforsyning. Vi vil understrege, at man bør 

inddrage planteproteiner og de muligheder, der 

ligger i de plantebaserede fødevarer. Regeringen så 

også gerne en egentlig plantehandlingsplan.  

 

Kommissionen fremhæver også, at der vil komme en 

vision for fiskeri- og akvakultursektoren. 

 

Efterhånden som initiativerne eventuelt omsættes i 

konkrete forslag, vil vi vende tilbage med disse 

forslag.  
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Noget af det første forventes at vedrøre forenkling 

inden for den fælles landbrugspolitik, hvor et forslag 

forventes i næste kvartal.      

 

Punkt 2 er fiskerimuligheder for tobis i 2025. 

Forslaget er ikke på dagsordenen til rådsmødet. EU 

og UK skal hvert år konsultere om kvoten for tobis. 

Her er det lykkedes at opnå enighed mellem EU og 

UK om kvoten for tobis for i år.  

 

EU har arbejdet på at fastsætte fiskerimulighederne i 

overensstemmelse med den videnskabelige 

rådgivning. Forhandlingsresultatet ligger tæt op ad 

dette. Regeringen støtter derfor aftalen. 

 

Jeg har tidligere orienteret om sagen om UK’s forbud 

mod tobisfiskeri i britisk farvand. Sagen kører stadig. 

Kommissionen indledte sidste år en voldgiftsag over 

for UK. Det er første gang, at der indledes en 

voldgiftsag under Brexit-aftalen. 
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Voldgiftsretten forventes at levere sin endelige 

kendelse inden udgangen af april. Det er på 

nuværende tidspunkt ikke muligt at sige noget om 

udfaldet.  

 

Næste punkt er forslag om urimelig handelspraksis. 

Sagen er ikke på dagsordenen til rådsmødet, men der 

forventes snart at kunne nås en generel indstilling i 

Rådet. Derfor tager jeg forhandlingsoplæg nu.  

 

Forslaget har til formål at etablere rammerne for 

samarbejde mellem myndigheder for bedre at 

håndhæve og sanktionere urimelig handelspraksis på 

tværs af medlemslandene.  

 

Fra dansk side hilses forslaget velkomment. Det er 

dog vigtigt, at Kommissionen kommer med en 

konsekvensanalyse af forslaget. Derudover vil vi have 

fokus på de administrative byrder i forslaget.  

 



 

TALEPAPIR 

  

6 

 

 

Endelig er der punktet om en ændring af den fælles 

markedsordning for landbrugsvarer. Sagen er ikke på 

dagsordenen til rådsmødet, men der forventes snart 

at kunne nås en generel indstilling i Rådet. Derfor 

tager jeg forhandlingsoplæg nu. 

 

Med forslaget lægger Kommissionen blandt andet op 

til et obligatorisk krav om brug af skriftlige 

kontrakter ved salg og levering af 

landbrugsprodukter.  

 

Endvidere foreslås der krav til indholdet af disse 

kontrakter. Blandt andet et krav til prissætning af 

landbrugsprodukterne.  

 

Forslaget indeholder desuden styrkede incitamenter 

til, at landmænd indgår i producentorganisationer. 

Forslaget vil endvidere specificere brugen af visse 

frivillige udtryk.  
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Vi vil presse på for, at de administrative byrder 

begrænses, og at Kommissionen kommer med 

konsekvensanalyse af forslaget. Vi er nødt til at tage 

diskussionen om konkurrenceevne og forenkling 

alvorligt. 

 

Derudover er det vigtigt, at producenter, som leverer 

til deres egen andelsvirksomhed, undtages fra krav 

om brug af skriftlig kontrakt. I dansk optik er de 

eksisterende regler om anvendelse af skriftlige 

kontrakter tilstrækkelige. Det er den danske 

hovedprioritet i forhandlingerne.   

 

---o0o--- 

 

Under siden sidst vil jeg på vegne af ministeren for 

grøn trepart orientere om en sag ved EU-domstolen, 

hvor Danmark har afgivet skriftligt indlæg - sagsnr. 

C-629/23. Generaladvokaten er kommet med sit 

forslag til afgørelse.  
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Sagen handler om habitatdirektivet i relation til 

beskyttelse af ulve og adgangen til at fravige denne 

beskyttelse.  

 

Danmark har afgivet indlæg i sagen for at sikre størst 

mulig fleksibilitet i forhold til reguleringen af ulv, så 

beskyttelseshensynet kan varetages, samtidig med at 

mulighederne for at fravige beskyttelsen af ulven 

sikres.  

 

Generaladvokatens fortolkning følger ikke helt vores 

synspunkt, eksempelvis i forhold til vurdering af 

bevaringsstatus på tværs af landegrænser. Men 

generaladvokatens udtalelse er et forslag, som EU-

Domstolen ikke er forpligtet til at følge, når den 

afsiger dom.  

 

Hvis I vil vide mere om sagen, kan I læse det notat, 

som er oversendt i februar sidste år. 


